

the framework of this declaration a Commission on Higher Education and Research (CHER) was created with the purpose of developing concepts and measures for strengthening scientific cooperation within the regional alliance. The main activities include scientific colloquia and workshops, the Multiregional International Business Program (MIBP), a student exchange program focusing on the economic development of the six partner regions, annual meetings and exchanges of information between the principals and presidents of post-secondary institutions, as well as joint research projects for which a co-financing application had been submitted to the European Union under the 4th Framework Research Programme. In particular, the projects "European Interregional Network of Sensors – EINS (Electrochemical Sensors for Environmental Measurements)" and "Regions as Political Actors in the Process of European Integration (REGE)" deserve to be mentioned here. In addition, the research project "Multimedia in Education and Training (MultimET)" strove to achieve effective and efficient use of multimedia technology in education. To this end, an interactive CD-ROM was produced in 1997 under the aegis of the CHER commission in cooperation with the established expert group, to explain to target groups (universities and other educational institutions) the potential and advantages of utilizing multimedia in the educational field. Besides the universities based in the Four Motors of Europe, Lakehead University in Thunder Bay, Ontario, also participated in creating the CD-ROM.

The close cooperation between Baden-Württemberg and Ontario extends beyond research and technology. They have also been working together for many years to assist students in their studies. On 23 May 1990, representatives of the Province of Ontario and the Ministerium für Wissenschaft, Forschung und Kunst [Ministry of Science, Research and the Arts] of Baden-Württemberg signed a Letter of Intent whose primary purpose was the exchange of 50 students from each jurisdic-

tre Moteurs de l'Europe » (Bade-Wurtemberg, Catalogne, Lombardie et Région Rhône-Alpes) signèrent une déclaration de partenariat et un protocole d'entente sur la coopération dans les secteurs de l'économie, de la recherche et du développement. Dans la foulée, on mit sur pied un groupe de travail sur les établissements d'enseignement supérieur et la recherche (CHER) en lui donnant pour mission de trouver des moyens d'intensifier la coopération scientifique au sein de l'alliance entre ces six partenaires. Les activités prennent surtout la forme de colloques et d'ateliers scientifiques, mais comprennent aussi la mise en oeuvre du «Multiregional International Business Program (MIBP)». Ce programme comporte plusieurs volets : l'échange d'étudiants favorisant le développement économique des six partenaires ; des réunions annuelles et des échanges d'informations entre recteurs et présidents d'établissements d'enseignement supérieur ; et des projets de recherche communs, pour lesquels une demande de subvention a été déposée auprès de l'Union européenne dans le cadre du 4^{ème} Programme cadre de recherche et développement.

Mentionnons, à titre d'exemples, les projets « European Interregional Network of Sensors – EINS (Electrochemical Sensors for Environmental Measurements) » et « Regions as Political Actors in the Process of European Integration (REGE) ». Le projet de recherche « Multimedia in Education and Training (MultimET) » vise, lui, à faire utiliser de manière efficace et efficiente les technologies des multimédia dans le secteur de l'éducation. En 1997, le groupe de travail CHER a produit, en collaboration avec un groupe d'experts mis sur pied, un CD-rom interactif qui présente aux groupes cibles (universités et autres établissements d'enseignement) les potentiels et les avantages du recours aux multimédia dans le domaine de l'enseignement. Ce CD-rom a été produit avec le concours des universités des quatre « moteurs de l'Europe » et celui de la Lakehead University, à Thunder Bay (Ontario).

Les liens de coopération entre l'Ontario et le Bade-Wurtemberg dépassent, cependant, le